



# RESPECTOCEAN

## DECLARATION OF THE OCEAN PLAYERS, A FRENCH INITIATIVE OF THE GPBB SUPPORTED BY RESPECTOCEAN

---

*November, 2022*

Déclaration des acteurs de l'Océan,  
Initiative française du GPBB portée par  
RespectOcean





The **Global Partnership for Business and Biodiversity** (GPBB) is a program resulting from the COP10 of the Convention on Biodiversity: "engagement of the private sector" and "business and biological diversity" and operates as a "network of networks". It links together the various regional and national initiatives. It also promotes inter-organizational exchange by facilitating dialogue and cooperation.

The GPBB is currently comprised of 21 national and regional initiatives, all working towards greater business engagement on biodiversity-related issues.

The Global Partnership is thus a network of networks linking the various initiatives so that they can share information and good practices, and cooperate on common projects with a view to mainstreaming biodiversity concerns into businesses. The Global Partnership gets also involved in select COP mandated projects.

In May 2022, **RespectOcean** joined the initiative, on the proposal of the French State, becoming one of the two French focal point of this international initiative, mainly dedicated to ocean issue.

[www.cbd.int/business/gp.shtml](http://www.cbd.int/business/gp.shtml)  
[www.respectocean.com](http://www.respectocean.com)

# **DECLARATION OF THE OCEAN PLAYERS, A FRENCH INITIATIVE OF THE GPBB SUPPORTED BY RESPECTOCEAN**

We, as the Ocean players, and more broadly the players of the economy linked to marine biodiversity, support the negotiators and actors of the COP 15 of the Convention on Biological Diversity (CBD) which will be held in December 2022 in Montreal.

We want to stress several key dimensions for human communities that allow the Ocean to be acknowledged today as a major player in the balance of life on Earth.

As the French representative of the Global Partnership for Business and Biodiversity, specifically focused on the relationship between human activities and the Ocean, we want to challenge the international community and advocate for concrete decisions that integrate the critical health state of the ocean ecosystems, resulting from the impacts of anthropogenic activities.

## **Our position is motivated by the following facts:**

We are based in France, a country deeply linked to the Ocean by its coastal regions, overseas territories and ultramarine areas.

We are diverse through our cultures, our links to the Ocean, but also through our activities, which include fishing and aquaculture, marine aggregate extraction, marine industries, marine renewable energies, shipping, marine pollution control, toxicological analysis of waters, digitalised approach to currents and species migrations, tourism, seafood, consumer goods, agro-industry, monitoring and restoration of marine biodiversity, and consultancy, expertise and research activities.

We are diverse in the sizes and legal entities of our organisations: VSEs, SMEs, start-ups, corporates, NGOs, associations, municipalities and territories.

## **What we say:**

The Ocean is the last place on Earth that is an essential common. We are calling on all our political people and, more generally, on every responsible person, to make it possible for human communities to govern the sea and marine spaces in a different way; a space that does not belong to us completely. We call for a new governance of the Ocean and for the Ocean.

The world's food security is under threat. We call on the major international organisations and agro-industrial incumbents not to forget our increased collective responsibility for the conservation of marine and coastal biodiversity, while recognising that fisheries resources and other products from the Ocean are considered to have great potential and are sources of tremendous opportunities. The fragility of marine and coastal space requires a marine "cosmopolitanism".

We are collectively facing the disasters of the Anthropocene era, climate change and the degradation of ecosystems. The Ocean is a major player in global resilience, but it is also a fragile ecosystem whose disruptions have and will have immense and lasting effects (acidification, plasticization, melting of the polar ice caps, rise in sea levels, etc.). Taking these issues into account is vital for the political and economic choices of human societies, in a position of humility towards the imperative preservation of the biosphere's capacity for resilience.

A growing proportion of humanity is living on the coast. Our salt marshes, coastal territories and coastal cities are at the same time wonderful, essential and highly valued places to live in, but also potential major polluters. Coastal risks have never been so numerous and threatening. The ways in which we build our urban systems and resorts must be questioned at the heart of the public policy.

# **DECLARATION OF THE OCEAN PLAYERS, A FRENCH INITIATIVE OF THE GPBB SUPPORTED BY RESPECTOCEAN**

Industrialisation and, even more so, the intensification of world consumption and trade have led to an acceleration in the exploitation of marine resources, without sufficient consideration of the associated environmental issues. A sustainable blue economy must be invented, based on an approach of energy sobriety, the search for the least impact and respect for marine biodiversity. It is also urgent to decarbonise our economies to limit the impact on the health of the Ocean and its ecosystems.

The historical reading of the world reinforces the certainty that all geopolitics require the control of ocean routes. At the same time, the international frameworks of maritime laws still leave a lot of pristine space. It is crucial and even vital that we invent new forms of ocean environmental law that are properly monitored and enforced.

The Ocean is still too poorly known. Its preservation requires better knowledge to be encouraged and supported, and the implementation of protection measures, in particular the creation and proper management of protected areas.

In particular, we have to consider the poles as immense zones of complexity to be preserved. The ways in which human activities can be reconciled with marine protected areas and other buffer zones must be imagined by integrating complex thinking and modelling to enable our societies to co-evolve with marine life.

In the same way, knowledge and awareness of the wonders of ocean life, its geology, its physical and chemical flows and exchanges are a treasure to be shared and revealed. We must collectively support education and research, through the sciences, through pedagogy, through artistic and anthropological approaches, through the diverse knowledge of populations.

All over the world, many coastal populations, and particularly women and children, live off marine and coastal resources, and, because of the extensive structuring of our human societies, invent extremely original forms of solidarity. Our dependence on traditional knowledge and the most advanced initiatives is an opportunity for our future adaptations. It represents a diversity that is conducive to the spurring of innovations.



**RESPECTOCEAN**

# DÉCLARATION DES ACTEURS DE L'OCÉAN, INITIATIVE FRANÇAISE DU GPBB PORTÉE PAR RESPECTOCEAN [FR]

Nous, les acteurs de la mer, et plus largement les acteurs de l'économie en lien avec la biodiversité marine, soutenons les négociateurs et acteurs de la COP 15 de la Convention sur la Diversité Biologique (CBD) qui se tiendra en décembre 2022 à Montréal.

Nous tenons à souligner plusieurs dimensions essentielles pour les communautés humaines qui permettent de percevoir aujourd'hui l'Océan comme acteur majeur de l'équilibre du vivant sur Terre. En tant que représentant français du Global Partnership Business and Biodiversity, spécifiquement porté sur les relations entre les activités humaines et l'Océan, nous voulons interpelluler la communauté internationale et faire porter un message pratique qui souligne avec le plus grand sérieux l'urgence et la gravité de la situation humaine vis-à-vis de son impact océanique.

## **Notre posture est motivée par les faits suivants :**

Nous sommes basés en France, un pays profondément lié à l'Océan par sa métropole, par ses territoires d'outre-mer et par ses domaines ultramarins.

Nous sommes multiples, par nos cultures, par nos liens avec l'Océan, mais aussi par nos domaines d'activités recouvrant la pêche et l'aquaculture, l'extraction de granulats marins, les industries de la mer, les énergies marines renouvelables, le transport vélisque, la dépollution maritime, l'analyse toxicologique des eaux, l'approche digitalisée des courants et des mouvements d'espèces, le tourisme, les produits de consommations, l'agro-industrie, les suivis et restaurations de la biodiversité marine, les activités de conseil, d'expertise et de recherche.

Nous sommes divers par la taille et le type de nos organisations : TPE, PME, start up, entreprises moyennes, grands groupes, ONGs, associations, communes et territoires.

## **Ce que nous disons :**

L'Océan est le dernier espace de notre planète qui soit un commun essentiel. Nous interpellons chacune de nos personnalités politiques et plus largement chaque responsable pour que soit rendue possible une autre manière de gouverner la mer et les espaces marins, par les communautés humaines ; espace qui ne nous appartient pas complètement. Nous appelons à ouvrir une nouvelle gouvernance de l'Océan et pour l'Océan.

L'autonomie alimentaire du monde est menacée. Nous interpellons les grandes organisations internationales et les géants de l'agro-industrie pour que ne soit pas oubliée notre responsabilité collective accrue vis-à-vis de la préservation de la biodiversité marine et côtière tout en reconnaissant que les ressources halieutiques et autres productions issues de l'Océan soient considérées comme ayant un grand potentiel et soient sources de formidables opportunités. La fragilité de l'espace marin et côtier exige une « cosmopolitesse » marine.

Nous faisons collectivement face aux catastrophes de l'ère de l'Anthropocène, au basculement climatique et à la dégradation des écosystèmes. L'Océan est un acteur majeur de la résilience mondiale, mais aussi un écosystème fragilisé dont les perturbations ont et auront des effets immenses et durables (acidification, plastification, fontes des calottes glaciaires des pôles, élévation du niveau de l'Océan, etc.). La prise en compte de ces enjeux est vitale pour les choix politiques et économiques des sociétés humaines dans une posture d'humilité au regard de l'impérative préservation des capacités de résilience de la biosphère.

# DÉCLARATION DES ACTEURS DE L'OCÉAN, INITIATIVE FRANÇAISE DU GPBB PORTÉE PAR RESPECTOCEAN [FR]

Une part grandissante de l'humanité est amenée à vivre sur le littoral. Nos estrans, nos territoires littoraux et nos villes côtières sont à la fois de merveilleux lieux de vie, essentiels et très prisés, mais aussi de potentiels pollueurs majeurs. Les risques côtiers n'ont jamais été si nombreux et menaçants. Les manières de construire nos urbanités et nos villégiatures sont à questionner au cœur des politiques publiques.

L'industrialisation et plus encore l'intensification de la consommation mondiale et des échanges, ont conduit à une accélération de l'exploitation des ressources marines, sans prise en compte suffisante des enjeux environnementaux associés. Une économie maritime soutenable est à inventer, construite sur une approche de sobriété énergétique, la recherche du moindre impact et le respect de la biodiversité marine. Il est également urgent de décarboner nos économies pour limiter les impacts sur la santé de l'Océan et de ses écosystèmes.

La lecture historique du monde renforce la certitude que toute géopolitique passe par la maîtrise des routes océaniques. En même temps, les cadres internationaux du droit maritime laissent encore beaucoup d'espace vierge. Il est crucial et même vital que nous inventions de nouvelles formes de droit environnemental océanique et qu'en même temps soient rendues opérationnelles et respectées les surveillances et forces régulatrices.

L'Océan est encore trop mal connu. Sa préservation passe par une meilleure connaissance à encourager et soutenir, et la mise en œuvre de mesures de protection, notamment la création et la bonne gestion d'aires marines protégées. En particulier, nous avons à considérer les pôles comme des immenses zones de complexité à préserver. Les modes de conciliation des activités humaines avec les aires marines protégées, avec d'autres zones tampons, sont à imaginer en intégrant une pensée complexe et de modélisation pour permettre à nos sociétés de co-évoluer avec le vivant marin.

De la même manière, les connaissances et les sensibilités aux merveilles de la vie océanique, de sa géologie, de ses flux et échanges physiques et chimiques sont un trésor à partager et à toujours révéler. Nous avons collectivement à soutenir l'éducation et la recherche, par les sciences, par les pédagogies, par les approches artistiques et anthropologiques, par les savoirs divers des populations.

Partout dans le monde, de nombreuses populations côtières et particulièrement des femmes et des enfants vivent des ressources marines et côtières, et inventent, de par la structuration étendue de nos sociétés humaines, des solidarités extrêmement originales. Notre dépendance aux connaissances traditionnelles et aux initiatives les plus en pointe est une chance pour nos adaptations futures. Elle représente un ensemble de diversités, propice à la génération d'innovations.



RESPECTOCEAN

## CO-SIGNATORIES, MEMBERS OF RESPECTOCEAN

Fromageot Claude, President (RespectOcean) - Le Gouvello Raphaëla, CEO (Stermor), Founder and Honorary President (RespectOcean) - Cognard Jeremie, Co-founder (Agriloops)- Vandame Romain, Co-founder (Agriloops) - Lesage Stéphanie, General Counsel & Corporate Secretary (Airseas) - Bernatets Vincent, Founding CEO (Airseas) - Blandin Matthieu, CSO (Akrocéan) - Faure Frederic, CEO (Algaia) - Cadoret Jean-Paul, CSO (Algama) - Bordron Eric, DG , (Algologie) - Thibault Lilian, Founder (Awake Concept) - Beaujolin Amadeus, Managing director (Blue Observer) - Bertrand François-Alexandre, President (Blue Odyssey Initiative) - Sevin Marie-Aude, Director of Operations, (BlueSeeds) - Gerbet Julien, Co-founder (Blutopia) - Baldellou Clément, President (Capillum) - Taylor James, DG, (Capillum) - Boulanger Léa, Project Manager (Capillum) - Mace Thierry, DG (Charier GC) - Lelong Sarah, Founder (Consult'Ocean) - Vaschalde Diane, COO (ConsultantSeas) - Le Texier Marie, CEO (ConsultantSeas) - Coco Tamlyn, Communication & outreach manager (Coral Guardian) - Dupont Eric, Co Founder (EKKOPOL) - De Kersauson Geoffroy, Co-Founder (EKKOPOL) - Dabin Stéphanie, Director and Founder (Entre Mer et Terre) - Guichoux Yann, CEO (Eodyn) - Deixonne Patrick, Founder (Expedition 7eme Continent) - Dumontet Bruno, Founder (Expédition MED) - Laporte Olivier, Operations Director (Falco) - Padioleau Marion, Founder (Finsulate France) - Guillemin Harold, Founder & CEO (FinX) - Guillemin Eugénie , Chief of Staff (FinX) - Corsi Chopin Alexandra, Institutional relations manager (FinX) - Canetti Thomas, Founder and CEO (Food4Good) - Masurel Manon, Marketing & CSR Manager (Food4Good) - Radola Charline, President (Galeniform) - Barreau Jacques, DG (Grain de Sail) - Jeanne RENARD, Deputy CEO HR (Groupe Rocher) - Rannou Philippe, Founder (Hydro'Environnement) - Carlési Nicolas, Founder & President (IADYS) - Combier Anne, Founder (Kotai Project) - Doriez Lucie, Founder (K-REN) - Vitoux Alice, President (La Fresque Océane) - Hingant Ondine, President (Les Ateliers O'dicy) - Cairo Paolo, President (Les Eoliennes en Mer Services) - Delbury Maxime, DG, (Nautix) - Enaux Bénédicte, Communication manager (Neoline) - Zanuttini Jean, President (Neoline) - Biarez Jonathan, Founder (Ninamu Solutions) - Laurant Yves, Founder & President (Nodus Factory) - Donnard Christophe, Founder & President (Ocealis-Consulting) - Liret Céline, Scientific Director (Oceanopolis) - Griboval Yvan, Founder (Oceano Scientific) - Fouquet Charles, Co-Founder & CEO (Onami Foods) - De Kerdrel Hugues, Co-Founder (Over The Swell) - Mauviel Jean, CEO (Phare d'Eckmühl) - Courtois Anthony, Founder (Polymaris biotechnology) - Daoud Wassim, Head of CRS and sustainability (Ponant) - Plisson Bernard, Strategic Director & Ecological Transition (Port atlantique La Rochelle) - Murard Xavier, Co-Founder (Reseaclons Association) - Agnès Garçon, Mining resource officer (Sablières de l'Atlantique) - Ray Guillaume, CEO (Seaboost) - D'Argentré Hugues, DG (Sogena-Euromaritime) - Capodano Marie-Gabrielle, Founder (Spiru'Marine) - Delmas Jérôme, CEO (SWEN Capital Partners) - Gamelin Christophe, Founder (Synergie Littoral) - Raynaud Claire, R&D Manager (Tame-Water) - Roux Anne-Sophie, Founder & CEO (Tēnaka) - Danis Raphaëlle, Co-founder & President (Thanks For Her) - Danis Nicolas, Co-founder (Thanks For Her) - Thomazeau Thierry, President (Thomsea) - Legrand Guillaume, CEO (TOWT) - Voisin Grégory, Founder, CEO & Ecotoxicologist (TOXI PLAN) - Bardout Ghislain, Co-director (UNDER THE POLE) - Périé-Bardout Emmanuelle, Co-director (UNDER THE POLE) - Arteaga Michaux Sayri, CEO (uWare Robotics) - Allain Remi, Founder & CEO (V20 Marine) - Watin Simon, Project Lead (VPLP) - Duclos Gwénaël, Founder & CEO (WIPSEA) - Ille Nathalie, Founder (Women For Sea).

## CO-SIGNATORIES, MEMBERS OF RESPECTOCEAN



## OTHERS FRENCH CO-SIGNATORIES

**ORGANIZATIONS:** Gautier Gaël, Director (AL LARK association) - Gourtay Michel, President of Technopole for the Campus' office (Campus mondial de la mer) - Raskin Kalina, General Director (Ceebios) - Deron Pierre, Delegate director (Clentech Open France) - Moncany de Saint-Aignan Frédéric, President (Cluster Maritime Français) - Lyon-Caen Yves, Président (Confédération du Nautisme et de la Plaisance) - Pardo Deborah, President, Co founder (Earthship sisters) - Erussard Victorien, President (Energy Observer Foundation) - Seiller Christophe, Cluster Director (EuroSIMA) - Protat Didier, President (Mer Angels) - Padioleau Marion, President (NINA) - Stone Julian, President (Ocean As Common) - Debas Laurent, Director, Co-founder (Planète Mer) - Monbet Philippe, General Director (Pôle Mer Bretagne Atlantique) - Avellan Christophe, Director (Pôle Mer Méditerranée) - Sussmann David, President (Pure Ocean) - Capiten Thomas, President (Thalas Expedition) - Rossier Fabienne, President (Sharks mission France) - Rioual Pierre-Yves, President (Soltena) - Pourtal Clément, Founder (The Blue Quest) - Bourgnon Yvan, President (The Sea Cleaners) - Hermen Renaud, Co-Founder (Water Family) - Occhiminuti Nicolas, Founder& President (Waves of Change Coalition) - Violain Florent, President (Wind Ship Association) - Detrimont Lise, General Delegate (Wind Ship Association).

**COMPANIES:** Brunet-Chauveau Florence, Co-Founder (Altamire) - Poirson Anne-Claire, Founder (ACO2 consulting) - Gérald Ludovic, Président (Alwena Shipping) - Vinet Thibault, Project Manager (Alwena Shipping) - Louis François-Xavier, Project Manager (Alwena Shipping) - Lucas François, Founder (Architecture Navale) - Parlier Yves, President (Beyond The Sea) - Thienpont Marc, General Director (Beyond The Sea) - Weber Jörg, Co-Founder (Blue Ocean Upcycle Marine Boat) - Fournier Jonathan, Founder (Eco Breeze Wind transport) - Gerente Isabelle, Founder & President (Green City Organisation) - Bocquet Olivier, Research & Innovation Director (LAB ROUGERIE+TANGRAM) - Guillebault Delphine, CEO (Microbia Environnement) - Renaudin Alain, President (NewCorp Conseil) - Bernard Simon, CEO & Co-Founder (Plastic Odyssey) - Pommier Quentin, Co-Founder (Renée Prod) - Bédé Margaux, Co-founder (Renée Prod) - Passuello Leon, Co-founder (SAS ILIENS) - Thebaud Antoine, CEO (SEA PROVEN) - Joyeux Nils, CEO (Zéphyr & Borée).

## OTHERS FRENCH CO-SIGNATORIES

### ORGANIZATIONS



### COMPANIES





RESPECTOCEAN